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U weet wellicht dat dit vakblad een zusterblad heeft dat zich richt op het 
onderhoud van golfbanen: het vakblad Greenkeeper. Ook daarin schrijven 
wij veelvuldig over gewasbescherming, en zijn voor- en tegenstanders van 
chemie driftig in discussie over wat zij noemen het ‘het behoud van het 
medicijnkastje’. Ook in de boomkwekerij neemt het aantal middelen en het 
gebruik van deze middelen duidelijk af, maar is het nog niet zo ver dat  
we kunnen spreken van een medicijnkastje. Voor alle duidelijkheid, daarmee 
wordt bedoeld: chemie als last line of defense. Als toevlucht als alle maat-
regelen, hetzij cultuurtechnisch, hetzij biologisch, het probleem niet kunnen 
oplossen. In de boomteelt is het zover nog lang niet. Niemand vindt het 
weliswaar leuk om de spuit uit de schuur te halen, maar gewas bescherming 
is voor de meerderheid van de kwekers nog steeds een integraal onder-
deel van de bedrijfsvoering. En ondanks alle verdere beperkingen zijn er 

geen ontwikkelingen waar te nemen die doen ver moeden dat dit op korte 
termijn substantieel anders zal worden. De beperkingen zullen worden 
uitgebreid en het bijzondere is dat op termijn niet zozeer de overheid de 
remmende factor zal zijn, maar de afnemers. Grote supermarkt ketens als AH 
en Lidl stellen al jaren bovenwettelijke eisen aan de middelen die boeren 
gebruiken om hun broccoli, boerenkool of bietjes te produceren.  Dat zie je 
ook steeds meer bij grote bouwmarkten en tuincentra. 

Recent nog maakte de Oostenrijkse bouwmarkt Toom bekend een 
uitgebreid pakket bovenwettelijke eisen te hebben afgevuurd op haar 
leveranciers. Misschien levert u niet direct aan deze bouwgigant, maar uw 
klanten doen dat wellicht wel en zullen die eisen eenvoudig verder in de 
keten plaatsen. Een van de artikelen in deze uitgave heet niet voor niets 
‘Een slimme kweker is op zijn toekomst voorbereid’. De slimme kweker  
is nu al aan het voorsorteren om aan die normen te kunnen voldoen. 
Ik mag het niet zeggen, maar de manier waarop agrariërs in het  
algemeen met chemie omgingen, verdiende niet altijd de hoofdprijs.  
Er werd eigenlijk altijd wel een beetje buiten de lijnen gekleurd. Ik voor-
spel u dat die ruimte buiten de lijntjes steeds kleiner zal worden. Je ziet 
nu al dat dit veel lastiger wordt bij de extra regels die uit de afnemers-
markt komen. Een Oostenrijkse bouwmarkt heeft niet het recht of de 
neiging om bij u in de medicijnkast te kijken, maar verwacht dat u zelf 
een professionele administratie kunt overleggen. En als die niet voldoet, 
is een laboratoriumtest nooit ver weg.
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